



Delegation of Canada  
to the OSCE

Délégation du Canada  
auprès de l'OSCE

**STATEMENT BY AMBASSADOR JOCELYN KINNEAR  
ON THE MOSCOW MECHANISM INVOKED BY 38 OSCE PARTICIPATING STATES  
IN RELATION TO PARTICULARLY SERIOUS THREATS  
TO THE FULFILMENT OF THE PROVISIONS OF THE OSCE HUMAN DIMENSION  
BY THE REPUBLIC OF BELARUS  
1422<sup>nd</sup> MEETING OF THE PERMANENT COUNCIL**

**11 May 2023**

Monsieur le Président,

Le Canada s'associe pleinement à la déclaration faite par le Danemark et souhaite ajouter ce qui suit à titre national. Et je vais aussi contribuer à la diversité linguistique de notre réunion aujourd'hui.

Je me joins aux autres intervenants pour souhaiter la bienvenue au professeur Ascensio au sein du Conseil permanent, et le remercier pour son rapport exhaustif. Nous apprécions grandement le professionnalisme et la diligence dont il a fait preuve dans la préparation de ce rapport.

Je voudrais également remercier ODIHR pour son soutien technique continu dans la préparation de ce rapport et d'autres rapports du Mécanisme de Moscou.

Monsieur le Président,

Le Canada est profondément préoccupé par les événements qui se sont déroulés au Bélarus depuis l'élection présidentielle frauduleuse de 2020. Comme beaucoup d'autres autour de cette table, nous avons condamné la violence et l'intimidation – initiales et continues – contre les manifestants pacifiques, les journalistes, les défenseurs de la société civile et des droits de la personne et les dirigeants de l'opposition. Nous avons appelé à la libération de tous les prisonniers politiques et à un dialogue qui respecte la volonté et les droits de la personne du peuple bétarussien.

Nous avons également pris des mesures concrètes pour soutenir les aspirations démocratiques du peuple bétarussien en imposant des sanctions aux responsables de cette répression.

Mais nous reconnaissons aussi qu'il faut faire plus. C'est pourquoi, le 23 mars, le Canada s'est joint à 37 autres États participants de l'OSCE pour invoquer pour la deuxième fois le mécanisme de Moscou en ce qui concerne le Bélarus. Ce mécanisme est un outil inestimable dans la boîte à outils de l'OSCE qui permet à un expert indépendant d'enquêter et de faire rapport sur les préoccupations liées à la dimension humaine.

En effet, comme l'a dit professeur Ascensio, ce rapport s'appuie sur les conclusions du mécanisme de Moscou invoqué en 2020. Malheureusement, on n'a constaté aucune amélioration de la situation au Bélarus au cours des deux dernières années et demie. Ce rapport confirme que la population du Bélarus continue d'être soumise à une répression brutale et à des violations des droits de la personne de la part de son propre gouvernement. Loin de s'améliorer, la situation s'est aggravée.

Mr. Chair,

I will continue in English.

The Report highlights that the Belarusian authorities have adopted a series of legislative reforms since December 2020 that aim to stifle any form of dissent or opposition. These reforms introduce new criminal and administrative offences, increase penalties for vaguely defined acts, extend the death penalty, restrict political rights, limit freedoms of assembly, association, and expression, and impact the entire Belarusian population. The report also recognises that waves of arrests have swept up Belarus' opposition or forced them into hiding.

As Professor Ascencio has aptly summarized: "The Belarusian government now has a full arsenal of legislation designed to hinder any form of opposition."

These so-called reforms have resulted in an increased number of political prisoners in Belarus. The Rapporteur has assessed that the list compiled by Viasna is highly reliable. As of 10 May 2023, that list shows that there are, at least, 1,493 political prisoners being held in Belarus. Canada reiterates our deep concern for political prisoners in Belarus, who, as highlighted in this report, face not only the loss of their liberty, but also torture, mistreatment, sexual violence, and severe difficulties in obtaining basic medical care.

For example, we have the recent case of Viktar Babaryka, who ran against Alexander Lukashenko in the 2020 presidential election, was sentenced to a fourteen-year prison sentence on politically motivated charges, and who was hospitalized at the end of April with a punctured lung and signs of physical abuse. Another tragic example is the recent prison death, under suspicious circumstances, of Belarusian blogger Mikalay Klimovich, imprisoned for posting a caricature of Lukashenko.

After Russia's full-scale invasion of Ukraine on 24 February 2022, which was partly launched from the territory of Belarus, the repression of the Lukashenko regime has been particularly directed at those expressing their opposition to the war or their support for the Ukrainian people.

This situation is beyond unacceptable. This is a serious failure by Belarus to fulfill the OSCE commitments and international obligations that it has voluntarily accepted. This is an affront to the values that we share as members of this organization.

Canada calls on the Belarusian authorities to implement the recommendations of the rapporteur and to:

- Repeal or amend the legislative reforms that violate human rights;
- Release all political prisoners;
- Ensure that all those in detention have access to necessary medical care, access to lawyers and communications with their families
- End all forms of violence, harassment, and intimidation against peaceful protesters and civil society;
- Hold free and fair elections under international observation.

We also strongly encourage the government in Belarus to seriously consider the rationale behind the rapporteur's recommendations on taking measures to preserve the Belarusian language, literature, and other cultural practices.

The people of Belarus deserve their own independent, democratic nation, with independent media, free of interference from and subservience to Russia.

Canada believes in this future for Belarus, and we stand with the Belarusian people in their fight for democracy, for freedom and for human rights.

Thank you.